
Ankety – leden a únor 2010 
 

 
 

Schvalujete postupné zvyšování spotřebních daní na 
alkohol a tabákové výrobky? 

Odpověď Počet hlasů Podíl  

Ano 384 72% 

Ne 148 28% 

 532 100% 

 

 
 

Má ve Vašem případě cena alkoholu a cigaret vliv na 
jejich konzumaci? 

Odpověď Počet hlasů Podíl  

Ano 310 58% 

Ne 221 42% 

 531 100% 

 

Procházíme obdobím propadu většiny daňových příjmů samospráv. Již před ním se 

objevovaly návrhy na změnu v rozpočtovém určení daní, obsahující požadavek na posílení 

rozpočtů samospráv o výnos ze spotřebních daní.  

Vzhledem k převážně pozitivním reakcím obyvatel (což potvrdila i naše anketa) na výrazný 

růst spotřební daně na tabákové výrobky v letech 2004 – 2010 a rostoucímu inkasu této 

daně se zdá, že se zatím jedná o velmi přijatelný způsob jak doplňovat věčně hladovějící 

pokladny. Zájem samospráv na sdílení spotřebních daní je pochopitelný s ohledem na více 

než zajímavý objem inkasa, které přinášejí. Jde však o daně, které nemají přímou souvislost 

s místem a obce dosud nemohou ovlivnit jejich výnos. 

Z členských států EU pouze Španělsko sdílí část tohoto výnosu se samosprávou. Jiné řešení 

aplikují USA, kde mají jednotlivé státy a okresy i některá města možnost volit přirážku 

k federální sazbě za krabičku. Samozřejmě zde hraje roli geografická rozloha území, ale 

pokud by se daň z tabákových výrobků měla stát příjmem samosprávy, pak jedině ve formě 

výnosu z přirážek.  

S využitím zdroje http://www.obecnifinance.cz/  Ing. Jiří Franc 
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